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 ELŐTERJESZTÉS 

a Képviselő-testület 2022. szeptember 01-i ülésére 

 

A Pomázi Települési Értéktár 2022. első félévi beszámolójának megismerésére 

 

 

 

Tisztelt Képviselő-testület! 

 

 

A Pomázi Önkormányzat Képviselő-testülete a 8/2020.(I.23.) számú Önkormányzati 

határozattal úgy döntött, hogy a 2012. évi XXX. számú, a magyar nemzeti értékekről és 

hungarikumokról szóló törvény 3.§. (4). bekezdésében foglalt felhatalmazás alapján 2020. 

január 01. napjával megbízza a Pomáz Barátai Társaságot a Települési Értéktár gondozásával. 
 

Pomáz Város Önkormányzata és a Pomáz Barátai Társaság között létrejött együttműködési 

megállapodás 2.b.) pontja szerint az Értéktár működtetéséről évente két alkalommal a 

Képviselő-Testületnek beszámol. 

 

Ezen megállapodás alapján az Értéktár Bizottság elnöke megküldte a 2022. első félévi 

beszámolóját.  

 

Kérem a tisztelt Képviselő-testülettől a határozat mellékletét képező beszámoló elfogadását. 

 

 

Pomáz, 2022. augusztus 19. 

 

 

 

 

 

 

Leidinger István  

                                                                                                              polgármester                                

 



határozati javaslat

Pomáz Város Önkormányzat
Képviselő-testületének

…/2022 (….) számú önkormányzati határozata

A Pomázi Települési Értéktár 2022. első félévi beszámolójának megismeréséről

Pomáz Város Önkormányzat Képviselő-testülete a 2012. évi XXX. számú, a magyar nemzeti
értékekről  és  hungarikumokról  szóló törvény 3.§.  (4).  bekezdésében foglalt  felhatalmazás,
valamint  Pomáz  Város  Önkormányzata  és  a  Pomáz  Barátai  Társaság  között  létrejött
együttműködési megállapodás 2.b.) pontja alapján az alábbi határozatot hozza:

1. Pomáz Város Önkormányzat Képviselő-testülete a határozat mellékletét képező a
Pomázi  Települési  Értéktár  2022.  első  félévi  beszámolóját  megismerte  és
elfogadja.

2. A Képviselő-testület  felkéri  a  Polgármestert,  hogy  a  döntésről  -  jelen  határozat
megküldésével – a Pomázi Értéktár Bizottság elnökét tájékoztassa.

Felelős: Leidinger István Polgármester 
Határidő: 2022.09.05.

Végrehajtásban közreműködik: Titkársági, Ügyfélszolgálati és Rendészeti Osztály
Végrehajtásról jelentést tesz:      Titkársági, Ügyfélszolgálati és Rendészeti Osztály

   

 Látta:

Dr.Balogh Pál

    jegyző



 

 

 

 

A Pomáz Barátai Társaság beszámolója 

az Értéktár Bizottság 2022. első félévi munkájáról 

 

  

 

Készítette: Ozorai Magdolna 
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A 2022-es év első felére még mindig rányomta bélyegét a járványhelyzet, valamint az 

értéktári munkában komolyan résztvevők betegsége, balesete. Ennek ellenére elkészült 

néhány új értéktári javaslat, melyeket a korábban jelzettekkel együtt a járvány csillapodásával 

nemrég tudtunk befogadni. 

Az alábbi értékek kerültek tehát az értéktárba befogadásra: 

 Harminc Mihály által tervezett Luppa sírbolt 

 Luppa Péter – a sokoldalú közéleti ember - életútja 

 dr. Steller Mária munkássága a hazai védőnői szolgálat és az ONCSA program 

létrehozásában 

 Horváth Zsuzsa pomázi származású cigányprímásnő életútja és szellemi hagyatéka 

 Dr. Alföldi András – régészprofesszor, ókortörténész élete és munkássága 

A korábban befogadott javaslatok közül: 

 Kivettük az értéktárból és felgazdagított tartalommal visszatettük a református 

templomról szóló javaslatot. 

Változás történt az Értéktár Bizottsági tagságban.  

Vértes Péter lemondott bizottsági tagságáról. Lemondását elfogadtuk. 

Rendezvényeken való részvételünk 

 Jegyző úr jóvoltából márciusban részt vehettünk Abonyban a Hungarikum 

konferencián. Ezúton köszönjük a lehetőséget. 

A konferencia a  - a Hungarikumokon keresztül - kívánta hangsúlyozni a régiók 

idengenforgalmának fellendítését  összekapcsolva az értéktári feldolgozásokat, a 

kulturális intézmények szolgáltatásait és  a kisvállalkozások 

tevékenységét,  kiemelve az egyes régiók egyediségét. 

Egyúttal célja volt bemutatni a megye sikeres Hungarikum pályázóinak 

tevékenységét. Rámutatott, hogy a sikeres pályázás feltétele a nagyon szoros 

együttműködés a pályázatokat beadó Művelődési házak, az önkormányzatok és a 

helytörténeti témákat gondozó Értéktár bizottságok között. A sikeres pályázás 

másik feltétele az értéktárba bekerült értékek hasznosulása a helyi kisvállalkozók 

tevékenységében. Itt kiemelten reflektorfénybe kerültek az értéktár és a 

gasztronómia kapcsolatai, valamint az értéktári tartalom túrizmust generáló 

jelentősége. 

 Márciusban ismét részt vettünk az 1848-as honvédsíroknál a megemlékezésen. 

Ehhez kapcsolódóan Csapó – Vachott témában új - Pomázt érintő - kutatási 

eredményeink vannak, melyeket a Petőfi évfordulóra is fel lehetne használni. 

 Áprilisban a Föld Napi rendezvény csapatversenyére helytörténeti TOTO-val 

készültünk. Visszajelzések szerint nagy volt az érdeklődés és a környékről is 

voltak résztvevők. A 13 kérdésből átlagosan 8-9 helyes választ adtak a csapatok. 
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 Ugyancsak áprilisban a Dunakanyari Nemzetiségi Fesztiválhoz kapcsolódóan 

Tájházi rendezvényként az Értéktár Bizottság tagjai a Tájház bemutatásához 

kötődően pomázi értékekről beszéltek a látogatóknak. Ez a rendezvény is nagy 

látogatottságú volt. Az látszott, hogy a helytörténet iránt ebben a formában is nagy 

az érdeklődés.  

 Május végén a Tesla napokhoz kötődően Tájházunk időszaki kiállítást rendezett 

Tesla Pomázhoz kötődéséről. Ehhez a Luppa-Mandics családhoz kötődést, a 

családtörténeti adatokat, fényképeket mi adtuk. 

 

 Júniusban az OpenHeritage projekt és a PBT közös rendezésében Helyi Érték – 

Helyi Közösség – Helyi Önkormányzat címmel közös workshopra került sor. A 

program sokoldalúan járta körül az értékápolást és annak vonzatait. A 

visszajelzések alapján úgy gondoljuk, hogy ez minden résztvevő számára inspiráló 

volt. 

Honlap  

Februárban közepén végleges formában elkészült, és éles üzembe állítottuk az értéktári 

honlapot. 2022. első félévben 440 látogatója volt az Értéktárnak; 96%-uk Magyarországról, és 

több mint kétharmaduk a Pomáz-Budapest-Szentendre-Pilisvörösvár régióból. Néhány 

látogató volt külföldről is, Horvátországtól Norvégián át Argentínáig. 

A látogatók többsége a Google-ról vagy a Facebook-ról érkezik, vagyis vagy információt 

keres a neten, vagy egy olyan Facebook oldalt követ, ami Pomázzal kapcsolatos, és így jutnak 

el az oldalra. Tipikusan ők azok, akik több időt töltenek a honlapon, több aloldalt is 

megnéznek, hosszabb ideig böngésznek, olvasnak. Érdekes, hogy a látogatók közül sokan 

nem a főoldalra érkeznek, hanem egyenesen valamelyik értéktári elem aloldalára. Ez azt 

jelenti, hogy a Google-ban az adott értékről, műemlékről keresnek információt, és a kereső a 

vonatkozó értéktári oldalt hozza fel találatnak, és az emberek meg is találják az értéktárban a 

keresett információt. A legtöbben, akik így jönnek az oldalra, a strandfürdőről, a Majdán-

fennsíkról, a Luppa-mauzóleumról, a Wattay-Teleki kastélyról vagy a Marschalkó-villáról 

keresnek információt. A látogatottsági szint stabilan napi néhány látogatóra beállt (1-20 

között, de inkább 2-8 látogató/nap). A honlap elkészítését dr Laszlovszky József 

munkatársának Lyublyanovics Kyrának köszönhetjük. 

Rendszeres tevékenységeink: 

 Folytatódtak „Időutazás” címmel a helytörténeti előadások.(március 17 és 31, 

valamint június 9.) Ezeket a Pomáz Online-on meg lehet tekinteni. 

 Nagykovácsi-pusztán a kecskefarmon közösségi régészeti programok, iskolai 

vezetések voltak. 

 Temetői kutatásaink folyamatosak, még mindig előbukkannak értékes összefüggések. 

Egyre inkább kirajzolódik a korabeli Pomáz kapcsolati hálója. Olyan nevek kerülnek 

elő, mint Szinnyei, Radisics, Vaszary. 
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 Épített örökség témában a Fáy kúriához kötődően rendkívül érdekes tulajdonosi 

adatok kerültek elő (Radisics Georgina, Tüdős Klára). Az épített örökség mellett ezek 

ugyancsak értéktári feldolgozásra várnak. 

Pozitív fejlemény temetői munkáinkhoz, hogy Szávai Károly személyében együttműködő 

temetőgondnokra találtunk.  

Továbbra is gond, hogy bár a helytörténet iránt sokan érdeklődnek, szívesen olvassák az 

eredményeket, de az értéktári munkába javaslattevőként nem tudtunk bevonni embereket. 

Reménykedünk abban, hogy a járványhelyzet lehetővé teszi majd a rendszeres személyes 

találkozókat és akkor többen kedvet kapnak ehhez a munkához. Ahhoz, hogy korábban jelzett 

terveinket megvalósíthassuk, szükségünk van téma iránt elkötelezett emberekre. 

 

 

Pomáz, 2022. június. 


